
         εεεδ.ββ-online   
                                         ΣΑΕ-Μέλος 2001 

  
  

 

                     η εεεδ.ββ προωθεί την εφαρμογή του άρθρου 108 Ελ. Συντ. και την επανεκκίνηση του Συμβ. Απόδ.. Ελλ. (ΣΑΕ) 

Vereinigung Griechischer Wissenschaftler und Intellektueller Baden-Württemberg e.V. 

       EEEΔ-BB Vivaldweg 6     D-70195 Stuttgart 

EΝΩΣΗ 

EΠΙΣΤΗΜΟΝΩΝ & ΔΙΑΝΟΟΥΜΕΝΩΝ ΒΑΔΗΣ ΒΥΡΤΕΜΒΕΡΓΗΣ  α. Σ 1994 

EΛΛΗΝΩΝ 

Stuttgart 27.04.25  

Αγαπητέ Υπουργέ Γιάννη Λοβέρδο 
Αγαπητοί εκπρόσωποι των ελληνικών συλλόγων της Βάδης-Βυρτεμβέργης,  
αγαπητοί φίλοι, 

Τις επόμενες ημέρες θα είστε κ. Υπουργέ στη Στουτγάρδη. Είστε αρμόδιος για 
περίπου 5-7 εκατομμύρια ανθρώπους ελληνικής καταγωγής που είναι 
διασκορπισμένοι σε όλο τον κόσμο. Σε αυτούς περιλαμβάνονται περίπου 1,2 
εκατομμύρια μαθητές ελληνικής καταγωγής ηλικίας 6 έως 18 ετών. Υπευθυνότητα 
σημαίνει να έχεις έναν στόχο και μια στρατηγική. Έχετε αναλάβει τα καθήκοντά 
σας μόλις λίγες ημέρες (14.04.25) και φυσικά χρειάζεστε μια περίοδο εξοικείωσης. 

Η Νέα Δημοκρατία, η οποία κυβερνά με τον Κυριάκο Μητσοτάκη από τον Ιούλιο 
του 2019, αλλάζει σχεδόν κάθε χρόνο τον αρμόδιο υφυπουργό για τους Έλληνες 
του εξωτερικού. Εσείς είστε ο πέμπτος στη σειρά αυτή. Πριν από εσάς υπήρξαν 
άλλοι τέσσερις. Αυτό από μόνο του δείχνει τι σκέφτεται η μητέρα πατρίδα για εμάς. 
Έχει κανείς την εντύπωση ότι η θέση του « Υφυπουργού για τον Απόδημο 
Ελληνισμό» δεν είναι τίποτα περισσότερο από ένα απλό εφαλτήριο καριέρας. Εδώ 
είναι μερικά στοιχεία:  

-Επί χρόνια, οι ελληνικές οργανώσεις κάνουν αγώνα για τη δημιουργία ενός 
ξεχωριστού υπουργείου για τους Έλληνες του εξωτερικού. 

-Εδώ και χρόνια, αγωνιζόμαστε για την αναζωογόνηση του ΣΑΕ και την εφαρμογή 
του άρθρου 108 του ελληνικού Συντάγματος. 

-Τον Αύγουστο του 2020, η κυβέρνηση παρουσίασε προς συζήτηση σχέδιο νόμου 
για την επαναδραστηριοποίηση του ΣΑΕ. Εγώ ο ίδιος χαιρέτησα την πρόταση και 
πρότεινα ορισμένες τροποποιήσεις. Στις 26 Φεβρουαρίου 2021, το ελληνικό 
κοινοβούλιο ενέκρινε το σχέδιο νόμου. Από τότε δεν έχει συμβεί τίποτα. Ο 
καθένας μπορεί να φανταστεί τι σημαίνει αυτό. 

-Κατά τη διάρκεια της οικονομικής κρίσης, οι Έλληνες του εξωτερικού υπέφεραν 
πολύ. Όχι οικονομικά. Αλλά ψυχολογικά. Γιατί οι Έλληνες στο σύνολό τους 
κατηγορήθηκαν για τα λάθη του καπιταλιστικού συστήματος. Μας προσέβαλαν. 

-Εμείς οι Έλληνες του εξωτερικού κουβαλάμε μαζί μας το όμορφο φορτίο της 
Ελλάδας. Ακόμα και μετά από τόσες γενιές. Είμαστε περήφανοι που είμαστε 
απόγονοι διάσημων ανθρώπων όπως του Σωκράτη, του Πλάτωνα. Αριστοτέλη και 
πολλών άλλων. Μας εκνευρίζει όμως και όταν ακούμε συνεχώς να επικρίνουν τη 



χώρα μας για «φακελάκι», φοροδιαφυγή, έλλειψη κατανόησης της δημοκρατίας 
(μόνο 50% συμμετοχή στις εκλογές). 

-Πάνω απ' όλα, μας ενοχλεί η υπερβολική βία στην οικογένεια. Η Ελλάδα κατέχει 
την πρώτη θέση μεταξύ των 27 κρατών της ΕΕ. Είμαστε (ήμασταν) ένας λαός του 
πολιτισμού, έτσι δεν είναι; Οι πρώτες ελληνικές οικογένειες στην αρχαία Κρήτη 
ήταν μητριαρχικές. Σήμερα, η ελληνική κοινωνία είναι πολύ πατριαρχική. Ο 
πατέρας χτυπάει τη μητέρα των παιδιών του. Ναι. Αυτό είναι αλήθεια. Αυτό 
συμβαίνει και αλλού. Αλλά αυτό δεν πρέπει να είναι δικαιολογία για εμάς τους 
Έλληνες. 

-Το υψηλό επίπεδο βίας στην οικογένεια οφείλεται στο πατριαρχικό κοινωνικό 
σύστημα. Γι' αυτό θα αντικαθιστούσα την παρέλαση των ΕΥΖΩΝΩΝ στη 
Στουτγάρδη με μια παρέλαση των ΚΑΡΥΑΤΙΔΩΝ. Αυτό θα ταίριαζε και καλύτερα 
με την ιστορία μας. Εξάλλου, την ύπαρξη της Ελλάδας και του ελληνικού 
πολιτισμού γενικότερα την οφείλουμε σε αυτούς που νίκησαν τους Πέρσες 
εισβολείς το 490 και το 480 π.Χ.. 

-Δεν ήμουν στις δύο πρώτες παρελάσεις των ΕΥΖΩΝΩΝ στη Στουτγάρδη. Αυτό 
δεν πρόκειται ούτε και φέτος να αλλάξει. Πάντα χαιρέτησα το ιστορικό κομμάτι των 
φιλελλήνων και θα το κάνω και αυτή τη φορά. Η συμβολή των Φιλελλήνων της 
Στουτγάρδης στην επανάσταση του 1821 τιμήθηκε άριστα στον εορτασμό της 
25ης Μαρτίου από το Ελληνικό Προξενείο. 

Αξιότιμε κύριε Υπουργέ, 

Πολλά από αυτά που γράφω εδώ σας είναι γνωστά. Ήσασταν/είστε ένας 
σπουδαίος δημοσιογράφος εφημερίδων και τηλεόρασης. Αλλά τα email μου έχουν 
περίπου 1000 παραλήπτες. Εξ ου και η παραπάνω πολυλογία. 

Προσπαθώ να καταστήσω σαφές ότι το θέμα δεν αφορά μόνο εμάς, τους Έλληνες 
του εξωτερικού. Αφορά τον ελληνισμό στο σύνολό του. Πρόκειται για τη διάσωση 
και τη διάδοση του ελληνικού πολιτισμού, για τη διάσωση και τη διάδοση της 
δημοκρατίας. Και το διαδίκτυο και οι νέες τεχνολογίες είναι τα καλύτερα εργαλεία 
με τα οποία μπορούμε να πετύχουμε αυτό το στόχο. Μας είναι ακατανόητο ότι 
κανείς στην Ελλάδα δεν ενδιαφέρεται για την ενότητα όλων των Ελλήνων. Ο 
Ελληνισμός θα παίξει έναν πολύ σημαντικό, αν όχι τον σημαντικότερο, ρόλο στην 
ολοένα αυξανόμενη παγκοσμιοποίηση. Ένα παράδειγμα. Ο Σωκράτης, ο 
Πλάτωνας και ο Αριστοτέλης έβλεπαν την υπερβολική ατομική ιδιοκτησία (πλούτο) 
ως μεγάλο κίνδυνο για τη λειτουργία μιας κοινωνίας. Σήμερα, δυόμισι χιλιάδες 
χρόνια αργότερα, ο κίνδυνος αυτός δεν μπορεί πλέον να αγνοηθεί. Δύο ονόματα. 
Τραμπ και Μασκ. Οι άνθρωποι πρέπει να καταφέρουν να ελέγξουν τη δύναμη του 
χρήματος. Και αυτό σημαίνει δημοκρατία. Δημοκρατία με την έννοια του Σωκράτη-
Πλάτωνα-Αριστοτέλη. (βλέπε πολιτεία και πολιτικά), 

 



Άρα. Πρέπει να μελετήσουμε τα έργα των αρχαίων προγόνων μας και να τα 
πάρουμε στα σοβαρά. Πρέπει απλώς να μάθουμε την ιστορία μας. Διαβάζοντας 
και μαθαίνοντας περισσότερα για τους αρχαίους φιλοσόφους μας. Αλλά σήμερα 
δεν μαθαίνουμε πια αρχαία ελληνικά στην Ελλάδα. Κρίμα. 

Πίσω σε σας, κύριε υφυπουργέ. Υπήρχε ένας υφυπουργός πριν από 30 χρόνια. 
Το όνομά του ήταν Γρηγόρης Νιώτης. Αυτό το όνομα έμεινε στην ιστορία και θα 
παραμείνει έτσι. Τα ονόματα των διαδόχων του ξεχάστηκαν μετά από ένα μόλις 
χρόνο. 

Εσείς όμως, κύριε υπουργέ Γιάννη Λοβέρδο, έχετε την ευκαιρία να πετύχετε κάτι 
πραγματικά μεγάλο από αυτό το μικρό πολιτικό αξίωμα. Δηλαδή, να ενώσετε τα 
πέντε με επτά εκατομμύρια Ελλήνων που ζουν διασκορπισμένοι σε όλο τον κόσμο 
σε μια μεγάλη ελληνική κοσμοπολίτικη πόλη. 

Μπορείτε να το κάνετε. Απλά πρέπει να το θελήσετε. Οι νέες τεχνολογίες 
επικοινωνίας το καθιστούν εφικτό. 

Και θα ήθελα να πω τα εξής κλείνοντας. 

Επειδή έμαθα ότι μαζί σας θα είναι και ο νέος μας πρέσβης στο Βερολίνο, ο κ. Α. 
Παπαϊωάννου, σας εύχομαι και στους δύο μια ευχάριστη διαμονή στη 
Στουτγάρδη. Και είμαι πεπεισμένος ότι αυτό θα συμβεί. Έχετε την καλύτερη 
οικοδέσποινα. Και εμείς, οι Έλληνες της Βάδης-Βυρτεμβέργης, είμαστε ευτυχείς 
που έχουμε την κυρία Μαρία Κεχρή ως πρόξενό μας. Κάνει εξαιρετική δουλειά. 
Είναι παρούσα παντού. Αυτό αρέσει στους ανθρώπους. Το βρίσκουν ωραίο. Η 
εκτίµησή µου είναι ιδιαίτερα σηµαντική, διότι έχω γνωρίσει και συνεργαστεί µε 
όλους τους προηγούµενους προξένους. Ήταν όλοι καλοί, ο καθένας με τον τρόπο 
του. Κανείς τους όμως δεν επιδίωξε τόσο πολύ την επαφή με τον κόσμο και δεν τη 
διαχειρίστηκε και δεν την καλλιέργησε με τόση αγάπη. 

Εμείς απλά λέμε ευχαριστώ. 

Κωνσταντίνος Καρράς 

Πρόεδρος ΕΕΔΔ.ΒΒ 

ΥΓ. Πρόσφατα έγραψα ένα βιβλίο. Περιέχει πληροφορίες για την πόλη της 
Στουτγάρδης. Θα λάβετε επίσης το βιβλίο. 



Stuttgart, 27.04.25 

Sehr geehrter Herr Minister Giannis Loverdos,  
liebe Vertreter der griechischen Vereine in Baden-Württemberg,  
liebe Freunde,  

in den nächsten Tagen werden Sie Herr Minister in Stuttgart sein. Sie sind 
verantwortlich für ca. 5-7 Millionen Menschen griechischer Abstammung, die über 
die ganze Welt verstreut leben. Darunter sind etwa 1,2 Millionen Schüler 
griechischer Herkunft im Alter von 6 bis 18 Jahren. Verantwortung bedeutet, ein 
Ziel und eine Strategie zu haben. Sie sind erst wenige Tage im Amt (14.04.25) 
und brauchen natürlich eine Einarbeitungszeit. 

Die Partei „Nea Dimokratia“, die seit Juli 2019 mit Kyriakos Mitsotakis die 
Regierung stellt, wechselt fast jährlich den für die Auslandsgriechen zuständigen 
Vizeminister. Sie sind der fünfte in dieser Reihe. Vor Ihnen waren es vier. Das 
allein zeigt schon, was das Mutterland von uns hält. Man hat den Eindruck, dass 
der Posten des „stellvertretenden Ministers für Auslandsgriechen“ nichts anderes 
ist als ein Karrieresprungbrett. Hier einige Fakten: 

-Seit Jahren setzen sich griechische Organisationen für die Schaffung eines 
eigenen Ministeriums für Auslandsgriechen ein.  

-Seit Jahren setzen wir uns für die Wiederbelebung der SAE und die Umsetzung 
des Artikels 108 der griechischen Verfassung ein. 

-Im August 2020 hat die Regierung einen Gesetzentwurf zur Wiederbelebung der 
SAE zur Diskussion gestellt. Ich selbst habe den Vorschlag begrüßt und einige 
Änderungen vorgeschlagen. Am 26.02.2021 hat das griechische Parlament dem 
Gesetzesentwurf zugestimmt. Seitdem ist nichts passiert. Was das bedeutet, kann 
sich jeder selbst ausmalen. 

-Während der Wirtschaftskrise haben die Griechen im Ausland sehr gelitten. Nicht 
wirtschaftlich. Aber psychisch. Denn die Griechen als Ganzes wurden für die 
Fehler des kapitalistischen Systems verantwortlich gemacht. Wir wurden 
beschimpft. 

-Wir Griechen im Ausland tragen die schöne Last Griechenlands mit uns. Auch 
nach so vielen Generationen. Wir sind stolz darauf, Nachfahren so berühmter 
Menschen wie Sokrates, Platon. Aristoteles und vielen anderen. Aber es ärgert 
uns auch, wenn wir ständig hören müssen, wie unser Land wegen „fakelaki“ , 
Steuerhinterziehung, mangelndem Demokratieverständnis (nur 50% 
Wahlbeteiligung) kritisiert wird. 

-Vor allem ärgert uns die zu hohe Gewalt in der Familie. Griechenland steht an 
erster Stelle unter den 27 EU-Staaten. Wir sind (waren) doch ein Kulturvolk, oder? 
Die ersten griechischen Familien auf Kreta waren matriarchalisch. Heute ist die 
griechische Gesellschaft sehr patriarchalisch. Der Vater schlägt die Mutter seine 



Kinder. Ja, das stimmt. Das gibt es auch anderswo. Aber das ist keine 
Entschuldigung für uns Griechen.  

-Die hohe Gewalt in der Familie ist auf das patriarchalische Gesellschaftssystem 
zurückzuführen. Deshalb würde ich die EYZONEN-Parade in Stuttgart durch eine 
KARYATIDEN-Parade ersetzen. Das passte auch besser zu unserer Geschichte. 
Denn dass es Griechenland und überhaupt die griechische Kultur gibt, verdanken 
wir den Griechen, die 490 und 480 v. Chr. die persischen Invasoren besiegten. 

-Ich war bei den ersten beiden EYZONEN-Paraden in Stuttgart nicht dabei. Das 
wird sich nicht ändern. Den historischen Teil der Philhellenen habe ich immer 
begrüßt und werde es auch diesmal tun. Bei der Feier zum 25. März des 
griechischen Konsulats wurde der Beitrag der Stuttgarter Philhellenen zur 
Revolution von 1821 hervorragend gewürdigt. 

Sehr geehrter Herr Minister,  

vieles von dem, was ich hier schreibe, ist Ihnen bekannt. Sie waren/sind ein 
großer Zeitungs- und Fernsehjournalist. Aber meine Emails haben etwa 1000 
Empfänger. Deshalb diese Ausführlichkeit.  

Ich versuche deutlich zu machen, dass es nicht nur um uns, die 
Auslandsgriechen, geht. Es geht um den Hellenismus als Ganzes. Es geht um die 
Rettung und Verbreitung der griechischen Kultur, um die Rettung und Verbreitung 
der Demokratie. Und dafür sind das Internet und die neuen Technologien die 
besten Werkzeuge mit denen wir dieses Ziel erreichen können. Es ist für uns 
unverständlich, dass sich in Griechenland niemand um die Einheit aller Griechen 
kümmert. Dabei wird der Hellenismus in der immer stärker werdenden 
Globalisierung eine sehr wichtige, wenn nicht sogar die wichtigste Rolle spielen. 
Ein Beispiel. Sokrates, Platon und Aristoteles sahen in zu viel Privatbesitz 
(Vermögen) eine große Gefahr für das Funktionieren einer Gesellschaft. Heute, 
zweieinhalbtausend Jahre später, ist diese Gefahr nicht mehr zu übersehen. Zwei 
Namen. Trump und Musk. Es muss den Menschen gelingen, die Macht des 
Geldes zu kontrollieren. Und das heißt: Demokratie. Demokratie im Sinne von 
Sokrates-Platon-Aristoteles. (siehe πολιτεία und πολιτικά), 

 

Ergo. Wir müssen die Werke unserer antiken Vorfahren studieren und ernst 
nehmen. Wir müssen einfach nur unsere Geschichte lernen. Mehr über unsere 
antiken Philosophen lesen und erfahren. Aber in Griechenland lernen wir heute 
kein Altgriechisch mehr. Wie schade.  

Zurück zu Ihnen, Herr Vizeminister. Vor 30 Jahren gab es einen Vizeminister. Er 
hieß Grigoris Niotis. Dieser Name ist und bleibt in die Geschichte eingegangen. 
Die Namen seiner Nachfolger hat man schon nach einem Jahr wieder vergessen.  



Aber Sie, Herr Minister Giannis Loverdos, haben die Chance, aus diesem kleinen 
politischen Amt heraus etwas ganz Großes zu erreichen. Nämlich die fünf bis 
sieben Millionen Griechen, die über die ganze Welt verstreut leben, in einer 
großen griechischen Weltstadt zusammenzuführen. 

Sie können es schaffen. Sie müssen es nur wollen. Die neuen 
Kommunikationstechnologien machen es möglich.  

Und folgendes wollte ich zum Schluss noch sagen.  

Da ich erfahren habe, dass mit Ihnen auch unser neuer Botschafter in Berlin, Herr 
A. Papaioannou, anwesend sein wird, wünsche ich Ihnen beiden einen 
angenehmen Aufenthalt in Stuttgart. Und dass es so sein wird, davon bin ich 
überzeugt. Sie haben die beste Gastgeberin. Und wir, die Griechen in Baden-
Württemberg, sind froh, Frau Maria Kechri als unsere Konsulin zu haben. Sie 
leistet hervorragende Arbeit. Sie ist überall präsent. Das mögen die Leute. Das 
finden sie schön. Mein Urteil ist besonders gewichtig, weil ich auch alle vorherigen 
Konsulinnen und Konsuln gekannt und mit ihnen zusammengearbeitet habe. Sie 
waren alle gut, jeder auf seine Art. Aber keiner hat den Kontakt zu den Menschen 
so sehr gesucht und so liebevoll geführt und gepflegt.  

Wir sagen einfach Danke. 

  

Konstantin Karras  

EEEΔ.ΒΒ Präsident  

PS. Ich habe vor kurzem ein Buch geschrieben. Es enthält Informationen über die 
Stadt Stuttgart. Sie werden das Buch auch bekommen. 

 

 

 



 

 

 

 

 

 



                          

      

 

 


